
   سپيده آماده
حجت الاسلام بهاءالدين قهرماني نژاد 
علاوه بر اينكه  استاد دانشگاه تهران و 
حوزه علميه است، امامت مسجد ائمه 
بقيع س�تارخان را نيز برعهده دارد، 
پ�اي صحبت هاي اين ام�ام جماعت 
نشس�ته ايم تا از تأثي�رات فرهنگي 
مس�اجد بر جوانان روش هاي جذب 
حداكث�ري نس�ل ج�وان به س�مت 

مساجد بپرسيم. 
آقاي قهرماني نژاد! در ابتدا از 
فعاليت هاي فرهنگي مسجد 

ائمه بقيع بگوييد.
حدود 25 س��ال اس��ت كه مسجد ائمه 
بقيع به همت واقفي��ن و اهالي محل در 
ستارخان، خيابان حبيب الهي تأسيس 
ش��ده و ب��ه فعاليت ه��اي فرهنگ��ي و 
ارائه خدمات ديني مش��غول اس��ت. از 
مراسم هاي مهم مسجد، مراسم اعتكاف 
است كه با حضور چشمگير جوانان برگزار 
مي شود. يكي ديگر از برنامه هاي مسجد 
راه اندازي دفتر ام��ور خيريه كريم اهل 
بيت، امام مجتبي )ع( بوده است كه 45 
خانوار را تحت پوشش دارد و در زمينه 
مسائل مربوط به قرآن هم دار القران امام 
زين العابدين)ع( به تازگي در مس��جد 
افتتاح شده است. از طرف ديگر برگزاري 
مراسم و برنامه هاي مختلف مذهبي در 
اين مسجد هم همواره با استقبال اهالي 

محل مواجه مي شود. 
حضور جوانان در مس�جد به 
چه صورت اس�ت و با توجه به 
گسترش شبكه هاي ماهواره اي 
و سايت هاي اينترنتي، چگونه 
مي توان جوانان را به س�مت 

مساجد سوق داد؟
در اي��ن رابطه ب��ا جوانگراي��ي و ايجاد 
جاذبه براي نوجوانان و جوانان، تشكيل 
حلقه هاي معرفت و آموزش متناس��ب 
با روحيات جوانان و اجراي برنامه هاي 
ج��ذاب و اردوهاي زيارتي- س��ياحتي 
مي توان اين نس��ل را به سمت مساجد 

سوق داد. 
برنامه ه�اي مس�جد ائم�ه 
بقيع براي تابس�تان امس�ال 

چيست؟
برگ��زاري كلاس قرآن ب��راي نونهالان 
8 تا 15 س��ال و علاوه ب��ر آن در صدد 
هستيم كه در رابطه با حلقه هاي معرفت 
و آموزش ت��ك درس علوم اس��لامي، 
تمهي��دات لازم را در آين��ده نزدي��ك 

بينديشيم. 
ممكن است كمي در خصوص 
حلقه ه�اي معرف�ت توضيح 

دهيد؟
به نظر من دور هم نشس��تن جوانان و 
صحبت كردنشان با هم از آموزش هاي 
رايج كه صرف��اً يك نف��ر متكلم وحده 

مي شود، تأثيرگذارتر است. 
آقاي قهرماني نژاد! متأسفانه 
برخي از نوجوان�ان و جوانان 
رفت و آمد زيادي به مساجد 
مس�جد  ش�ايد  و  ندارن�د 
رفتنش�ان تنها به ش�ب هاي 
محرم محدود شود، به نظر شما 
چطور مي توان اين نوجوانان و 

جوانان را جلب مساجد كرد؟
مس��ئولان مس��جد با برگ��زار كردن 
برنامه هاي سياحتي و اردوهاي تفريحي 
و ارائه مس��ئوليت هاي مختلف به افراد 
نوجوان و جوان و تشويق جوانان محل 
كه در زمينه هاي ورزشي و درسي موفق 
ظاهر ش��ده اند مي توانند اين نسل را به 
مس��جد جلب كنند البته باي��د در نظر 
داشته باشند كه برخورد هاي نابخردانه و 
نسجيده، هر لحظه ممكن است جوانان 

و نوجوانان را از مساجد دور كند. سومين 
نكته اين است كه محور هر مسجد امام 
جماعت اس��ت و اگر مديريت متمركز 
نباشد و چند رأيي به وجود بيايد، يك 
س��ري جوان هم كه جذب ش��ده اند از 

مسجد گريزان مي شوند. 
پيوند م�دارس و مس�اجد تا 
چه ان�دازه مي تواند در جذب 
جوانان به مساجد مؤثر باشد؟

حداقل كاري كه در اين خصوص مي توان 
انجام داد اين اس��ت كه با مدير مدارس 
حومه هر مسجد تعاملاتي صورت بگيرد 
تا در مناسبت هاي خاص، امام جماعت 
به عنوان س��خنران در مدرسه حضور 
پيدا كند ي��ا براي نونه��الان و كودكان 
مهدهاي قرآن تأسيس شود كه ما در اين 
خصوص اقداماتي داشتيم كه متأسفانه 

به نتيجه اي نرسيديم. 
ب�ه نظ�ر ش�ما ادبي�ات امام 
جماعت تا چه اندازه مي تواند 
در جذب نوجوانان و جوانان به 

مساجد مؤثر باشد؟
به باور من اين مسئله در جذب جوانان 
بس��يار مهم اس��ت، به عنوان مثال من 
همان روش��ي كه در دانش��گاه در برابر 
جوانان دانشجو به كار مي گيرم در مسجد 
هم تكرار مي كنم و به ب��اور من مدارا با 
مردم و تحمل شدائد و سختي ها بايد از 

مؤلفه هاي رفتاري امام جماعت باشد. 

از چه زماني وارد اين كار هنري 
شديد؟

تقريباً دو، سه سالي است كه توفيق داشته ام 
در رشته هنري مش��بك كاري به صورت 

حرفه اي فعاليت داشته باشم.  
محور آثاري كه در زمينه مشبك  

قرآني داريد چيست؟
با توجه به اين كه من خودم حوزوي هستم 
و آش��نا به علوم قرآني، دوس��ت دارم با هنر 
مش��بك كاري قرآني آيات قرآن��ي را ترويج 
كنم براي همي��ن عمده كاره��اي ما آيات 
قرآن است و س��وره هاي كوچك يا شاخص 
قرآن را مش��بك كاري مي كنيم به خصوص 
آيه الكرسي. با چوب هاي رنگي قهوه اي تيره 
يا روشن سعي مي كنيم متناسب با خود آيه، 
سفارشات را قبول مي كنيم يا براي سازمان ها، 

ارگان ها يا مدارس آماده مي كنيم. 
شما حوزوي هستيد و مجبوريد 
بيشتر وقت خود را صرف مطالعه 
و تحقيق كنيد. آيا روي آوردن به 
كار هنري وقت گير نيست و مانع 

تحصيل نمي شود؟
حقيقت امر را بخواهيد من قبل از اين كه 
وارد حوزه علمي��ه و تحصيلات مربوط به 
آن شوم،  مشبك كاري مي كردم. در دوران 
دبيرستان با دوستانم به صورت ابتدايي اين 
كار را شروع كرديم. وقتي وارد حوزه شدم 
ديگر اصلًا وق��ت و فرصتي نبود تا بخواهم 
كار مشبك را دنبال كنم تا سال هاي چهارم 
و پنجم حوزه كه رسيدم مي ديدم دوستان 
روحاني باتجربه در فعاليت تبليغي كه دارند 
از هر هنري ك��ه از قبل ي��اد گرفته بودند 
استفاده مي كنند. براي مثال كسي كه سابقه 
فعاليت در گروه هاي سرود و جمع خواني 
را داشت حالا در تبليغ س��رودخواني كار 
مي كرد يا كسي كه صداي خوشي در تلاوت 

قرآن داشت، برنامه  تلاوت قرآن مي گذاشت 
و  داستان گويي يا صنايع دستي و... هر چه 
بلد بودند را ماهرانه به عنوان مكمل اثرگذار 
در كار تبليغي استفاده مي كردند؛  برهمين 
اس��اس اين ايده  به ذهنم رسيد كه بتوانم 
من هم از هنري كه بلد هس��تم اس��تفاده 
كنم و كارگاه هايي را در همان ش��هرها و 
روس��تاهايي كه مي روم چه محروم و چه 
غيرمحروم تأسيس كرده و سعي كنم افراد 
را با اين هنر آشنا كنم. در واقع توانايي كه 
دارم را به ديگران انتقال بدهم. بعد ازچند 
نوبت تبلي��غ كه به نوعي آش��نايي دوباره 
خودم به معرق بود وقتي به قم برگش��تم 
تصميم گرفتم تا محور كارهاي تبليغي ام 
را روي كارهاي مشبك قرار بدهم. الحمدلله 
امروز بعد از چند سال استقبال مخاطبان از 

اين كار خوب بوده است. 
فكر مي كنيد علت اين استقبال 

بالا به چه دليل است؟
خب كار هنر صنايع دس��تي ب��راي مردم 
جذابي��ت دارد و هنرمندان مش��بك كار 
حرفه اي زيادي هم هستند كه كارهايشان 
با استقبال بالاي مردم مواجه است ولي به 
دليل اين كه من در كسوت روحاني هستم 
و مشغول كار هنري مشبك قرآنم برايشان 
جالب تر است زيرا مي بينند كه در كنار درس 
و منبر و تبليغ دين به صنايع دستي هم روي 
آوردم و البته كاري ك��ه انجام مي دهم هم 
مربوط به دروس حوزوي است يعني آيات 
قرآن و اسامي ائمه معصومين. براي همين 

استقبال خوبي از كارها شده است. 
پرداختن به مشبك كاري مانع 

تحصيلات شما نبوده است؟
نه اصلاً. طلبه ها هم مانند ساير محصلان، در 
زمان تعطيلي حوزه ها  اوقات بيكاري دارند 
كه ياصرف مطالعه مي كنند يا اين كه به بقيه 

كارهايي كه مي خواهند مي پردازند، من هم 
روزهاي تعطيلي پنج شنبه ها و جمعه ها را به 
اين كار اختصاص داده ام. در ماه دو سه روزي 
را حتماً به مشبك كاري مشغول هستم. شما 
اگر به هر رشته جنبي برويد مطمئناً از درس 
مجبوريد كم كنيد ولي بايد ببينيد كه اين 
مس��ئله ارزش دنيا و آخرتي دارد يا نه. من 
وقتي مي خواستم اين كار را كنار تحصيلم 
به كار ببرم با استادان مشورت كردم همين 
را به من گفتند. خدا را شكر از لحاظ معنوي 
و مادي برايم خوب بوده است و ارزش داشته 

تا به اين هنر مشغول شوم. 
به نظرشما راز ماندگاري يك اثر 

هنري در چيست؟
كارهاي قرآن در هر حوزه اي بايد يك سري 
ساعاتي باشد كه ساعات آرامي باشد مثلًا 
نيمه ش��ب يا اوايل صبح كه يك آرامش 
نسبي وجود دارد و از همه مهمتر كار اگر 
با حضور قل��ب و ياد خدا باش��د، ماندگار 
مي ماند. من زيباتري��ن كارهايم هرچند 
ساده وكم هزينه اس��ت اما به دليل اين كه 
با وضو كار كردم هم ب��راي خودم اثرگذار 
بوده و هم احساس كردم مخاطبانم بيشتر 
آن آثار را دوست داشتند و كارهايي از اين 
دست ماندگار شده است. در همه رشته هاي 
هنري همين شرايط است زيرا هنر روح را 
جلا مي دهد و اگر اخلاص باش��د و زمان 
خوبي انجام بش��ود مطمئناً اثر ماندگاري 
زيادي دارد. وقت��ي جنبه مادي آن را نگاه 

نكند و كار با حوصله و آرامش  باشد. 
عكس العم�ل اس�تادان حوزه 
نسبت به كار مشبك كاري شما 

چگونه بوده است؟
س��ال هاي اولي ك��ه در نمايش��گاه هاي 
قرآن ي��ا نمايش��گاه هاي ديگر م��ن را با 
كس��وت روحانيت مي ديدند كه مشغول 

مشبك كاري هستم به دليل اين كه هنوز 
فرهنگسازي نشده بود مقداري كدورت و 
ناراحتي بود كه مناسب يك طلبه نيست با 
لباس روحانيت بيايد و مشغول كار جانبي 
ازاين دست بشود. بعد وقتي به آنها هديه اي 
از كارهاي مش��بك  قرآني مي دادم راغب 
مي شدند و در نمايش��گاه هاي بعدي كه 
من را مي ديدند خودشان از من هديه اي 
مي خواس��تند و دوست داش��تند تا اثري 
داشته باشند حتي اگر چند روزي نبودم 
سراغم را مي گرفتند و جوياي حال بودند. 
اين فرهنگسازي كم كم صورت گرفته است 
كه فعاليت هنري طلاب هيچ مانعي بر كار 
تبليغ ديني آنها نيست و حتي مي تواند در 

راستاي پيشبرد آن هم مؤثر باشد. 
حالا بستر كار مساعد  است؟

شكرخدا به نسبت قبل خيلي بهتر شده 
اس��ت ولي هنوز به طور كامل فضاسازي 
فرهنگ��ي دراين رابطه ص��ورت نگرفته و 

اميدواريم شناخت بيشتر بشود. 
چه تابلوهايي به استادان حوزه 

هديه داده ايد؟
به ش��خصيت هاي مختلف حوزوي درحد 
توانم هدايايي دادم مانند رئيس حوزه علميه 
قم كه از خبرگان رهبري هس��تند، سعي 
كردم در زمان ماه مب��ارك رمضان تابلوي 
مشبك را كامل كنم و بدهم يا به نماينده 
ولايت فقيه تابلوي سوره اناانزلنا هديه دادم. 

به وزيري سوره حمد را هديه كردم. 
برخورد جوانان نس�بت به كار 

شما چگونه بوده است؟ 
برخورد اقشار مختلف متفاوت بوده است در 
سنين بالا خيلي جالب تر است زيرا در قديم 
و حتي دوره كنوني روحاني كه مش��غول 
به كار صنايع دستي باشد را نديده اند ولي 
نوجوانان و جوانان به كار كنجكاو و علاقه مند 
هس��تند وقتي مي بينند با يك سري ابزار 
ساده مي ش��ود آيات قرآن را مشبك كاري 
كرد دوست دارند و سؤال مي كنند كه كار 
چگونه است آيا ما هم مي توانيم اين كار را 
انجام بدهيم و به بچه ها ه��م وقتي جايزه 

مي دهيم خيلي دوست دارند .
حرف پاياني؟

اين باور غلط را كه روحاني قشري جدا از 
جامعه است كه قادر به كاري نيست بايد با 
همكاري رسانه ها از بين برود و فرهنگسازي 
كرد. زيرا هنر مكمل تبليغ دين است و يك 
روحاني هم مي تواند به هنرهاي مختلف 
اشراف داشته باشد نياز به حمايت و تشويق 
داريم. طلاب در رش��ته هاي هنري عقب 
نيستند بلكه حتي در برخي هنرها پيشتاز 
هم هستند بدون اين كه خللي در تحصيل 
و تبليغ علوم ديني و حوزوي داشته باشند. 
از همين جا به خاطر وقتي كه گذاشتيد تا 
در اين رابطه اطلاع رساني كنيد از شما و 
روزنامه جوان سپاسگزارم. ان شاالله خدا به 

شما توفيق بدهد. 
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فعاليت هاي هنري روحانيون در تبليغ دين مؤثر است
روحاني مشبك كار در گفت وگو با »جوان«:

  حامد مظفري
دو باخت انتهاي��ي تيم واليبال اي��ران در ليگ 
جهاني در برابر ايتاليا و امريكا آن هم با نتيجه اي 
مشابه، سبب ساز آن ش��ده است كه يك سري 
شايعه حول بي انگيزگي بازيكنان ايران در اين 
دو بازي مطرح ش��ود و جدي ترين شايعه اين 
است كه واليباليست هاي وطني به دليل پاداش 
اندكي كه به واس��طه صعود در جمع چهار تيم 
نهايي به آنها تعلق گرفته انگي��زه لازم را براي 
دو بازي انتهايي نداش��ته اند! اينكه اين شايعه 
درست باشد يا نادرس��ت زياد اهميت ندارد اما 
مهمتر از آن واكنشي است كه دبير فدراسيون 
واليبال نسبت به اين شايعه داشته؛ مديراني كه 
همچن��ان مي خواهند با روش 20س��ال پيش 
مديريت كرده و سخنوري كنند.  دبير فدراسيون 
واليبال قب��ل از هر چيز اين ش��ايعه را تكذيب 
كرده اند و سپس فرموده اند: »ما در حد وسعمان 
خرج مي كنيم و بازيكنان واليبال هيچگاه براي 
پول و پاداش بازي نكرده اند كه حالا بخاطر اين 

مسئله دلخور باشند.«
اول از همه بايد به اين دبير فدراسيون گفت اگر 
شايعه درباره شخص شما بود يا درباره سيستم 
مديريتي فدراسيون مي توانستي آن را رد يا تأييد 
كني اما وقتي شايعه به بازيكنان تيم ملي واليبال 
مربوط مي شود بهتر آن است كه خود اين بازيكنان 

در اين باره به رد يا تأييد شايعه بپردازند. 

دومين نكته اي كه خطاب به اين دبير مي گوييم 
اين است كه اگر بنا باش��د تمامي كم كاري ها و 
بي عدالتي ها و تبعيض هايي كه در توزيع پاداش 
ميان تيم هاي مختلف ورزشي به وقوع مي پيوندد 
را با اين جملات كليش��ه اي »وسعمان همين 
حد است« يا »بيشتر از وس��عمان نمي توانيم 
خرج كني��م« توجي��ه كنيم اصلًا چ��ه نيازي 
داريم ب��ه ش��ركت در تورنمنت هايي كه حتي 
پرداخت پاداش صعود به مراحل نهايي آنها در 
توانمان نيس��ت. مدير خوب آن مديري است 
كه با چانه زني با بالادس��تي ها و البته لابي هاي 
مختل��ف بتواند ب��راي نيروهاي زيردس��تش 
امتياز بگيرد. شما زماني مي توانيد بگوييد »در 
وسعمان نيست« كه از جيب خودتان باشگاهي 
را بگردانيد ن��ه در مورد تيم مل��ي واليبال اين 
مملكت كه بودجه عمومي كشور شامل حالش 
مي شود. حق والبياليست هاي ماست كه پاداشي 
مناسب كيفيت كاري كه انجام داده اند را دريافت 
كنند و وظيفه مديران اين است كه با رايزني با 
بالادستي ها به موقع پاداش مناسب را در اختيار 

بازيكنان بگذارند. 
س��ومين مطلب تأمل برانگي��ز گفته هاي دبير 
فدراس��يون دم زدن از اي��ن تئوري اس��ت كه 
»بازيكنان واليبال هيچگاه ب��راي پول و پاداش 
بازي نكرده اند كه حالا به خاطر اين مسئله دلخور 
باش��ند.« در اينكه هدف اصلي ورزش، ارتقاي 
توان جسماني و به مدد آن ارتقاي روحيات است 
ش��كي وجود ندارد اما ورزش حرف��ه اي كردن 
نياز دارد به هزينه كردن فراوان. اين نمي ش��ود 
كه بخواهي به نيمه نهاي��ي جام جهاني واليبال 
راه يابي اما هزينه ك��ردت در مقياس منطقه اي 
باشد. بازيكنان تيم ملي واليبال هم كه از كره ماه 
نيامده اند؛ آنها هم آدم هايي هس��تند كه در اين 
مملكت زندگي كرده و با همان تورمي كه ما با آن 
روبه روييم روبه رو هستند. احتمالاً آنها نيز با همان 
قيمتي كه بقيه مردم گوشت و مرغ و برنج و روغن 
مي خرند، اين كالاها را تهيه مي كنند پس نه تنها 
كه بايد به لحاظ مالي آنها را تأمين كرد بلكه بايد 
به ياد داشته باشيم كه عدم حمايت مالي درست 
از بازيكنان حرف��ه اي بي بروبرگرد بر نتايج آتي 

تيم هاي ملي مان تأثير خواهد گذاشت. 

»روس�ري هاي رنگ�ي م�ا« مس�تندي 
39دقيقه اي درباره محدوديت حجاب زنان 
مس�لمان در تركيه و كش�ورهاي اروپايي 
اس�ت كه با همكاري گروهي س�لما اوجي، 
بتول فيضا آكسوي، اس�ماعيل دستگرد و 
سجاد كريمان مجد، در مؤسسه روايت فتح 

ساخته شده است. 
اين مس��تند كه سيدروح الله حس��يني آن را 
نوش��ته و تدوين كرده، به بررس��ي وضعيت 
حجاب در تركيه و محدوديت هاي ايجاد شده 

براي زنان مسلمان در اين كشور مي پردازد. 
در اين فيل��م مروه صفا كاواكچي، نخس��تين 
نماينده محجبه زن در پارلمان تركيه، نوراي 
جانان، دانش��جوي س��ابق مهندسي پزشكي 
دانش��گاه اس��تانبول و فاطمه زه��را يوجال، 
دانشجوي سابق دندانپزشكي به محدوديت ها و 
مشكلات حفظ حجاب در تركيه مي پردازند. 

 به گزارش مديريت رس��انه و اطلاع رس��اني 
بنياد فرهنگي روايت فتح، اين فيلم با نمايش 
تظاهرات دانشجويان و صحنه هايي از درگيري 
پليس ضد شورش با دانشجويان محجبه آغاز 
مي شود و در ادامه به طور موازي، مشكلات اين 
س��ه زن را از زبان خودشان و تصاوير خبري و 

مستند، بازگو مي كند. 
همچنين شخصيت مروه صفا كاواكچي در اين 
مس��تند به واگويه محروميتش از تحصيل به 
واسطه محجبه بودنش، مهاجرتش به امريكا 
براي ادامه تحصي��ل و بازگش��تش به تركيه 
مي گوي��د.   در ادامه نوراي جان��ان از اعطاي 
امتيازات شغلي و آموزشي به دانشجويان براي 

تشويق آنها به كنار گذاشتن حجاب و ممانعت 
دانشگاه از ورود دانشجويان محجبه به جلسات 
امتحان مي گويد؛ وي به ماجراي ورود پليس 
ضد ش��ورش به كلاس درس براي اخراج وي 
از جلس��ه امتحان، محكوميتش در دادگاه و 

اخراجش از دانشگاه اشاره مي كند. 
البت��ه مش��كلات ن��وراي به همين ج��ا ختم 
نمي شود، او در دوران بارداري به صورت اتفاقي 
در جريان يك تظاهرات بازداش��ت مي شود و 
پليس تركيه هيچ توجهي به شرايط خاص او 
نمي كند و نوراي، فرزند به دنيا نيامده خود را از 
دست مي دهد.  سومين شخصيت اين مستند 
فاطمه زهرا يوجال دانش��جوي دندانپزشكي 
است كه در آخرين سال تحصيل خود، به دليل 
محجبه بودن از دانشگاه اخراج مي شود. وي از 
كشور خود مهاجرت مي كند و در ايران ادامه 
تحصيل مي دهد؛ اما همچنان به دليل محجبه 
بودن از ش��ركت در آزم��ون تأييد صلاحيت 
علمي جهت كار در كشور تركيه محروم است 
و در نتيجه، به رغم ميلش امكان بازگش��ت به 

سرزمين مادري خويش را ندارد. 
گفتني است استفاده از يك سياستمدار و دو 
دانشجوي اخراجي كه تصاوير خبري و مستند 
زيادي از آنها در دسترس است، اين امكان را 
براي گروه كارگرداني فراهم كرده تا همزمان با 
روايت ماجرا از زبان شخصيت ها، لحظه لحظه 
اين رواي��ت را با همراه��ي فيلم هاي خبري و 
مستندهاي واقعي، در برابر ديدگان مخاطبان 
زنده س��ازد و به مباحث مطرح شده از سوي 

شخصيت ها سنديت ببخشد. 

بايد كاري براي واليباليست ها كرد
به بهانه گفته هاي اخير دبير فدراسيون واليبال

با موضوع محدوديت حجاب در غرب از رسانه ملي

پخش مستند »روسري هاي رنگي ما« 
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اگر بنا باشد تمامي بي عدالتي ها و 
تبعيض هايي كه در توزيع پاداش 
ميان تيم هاي مختلف ورزشي به 
وقوع مي پيوندد را با اين جملات 
كليش�ه اي »وس�عمان همين 
حد اس�ت« توجيه كني�م اصلًا 
چه نيازي داريم به ش�ركت در 
تورنمنت هايي كه حتي پرداخت 
پاداش صعود ب�ه مراحل نهايي 

آنها در توانمان نيست

   اسماء معتمدي
قديما هر كه روزه نبود مي گفتند بايد برود و يك 
گوشه اي چيزي بخورد تا بقيه او را نبينند اما گويا 
الان هر كس روزه دار است بايد برود گوشه اي تا 
مزاحم غذا خوردن بقيه نشود! دوستي مي گفت 
در شركت ما يازده نفر كار مي كنند كه تنها دو نفر 
روزه مي گيريم. ظهر و وقت ناهار هم كه مي رسد 
بدون توجه به ماه رمضان غذاه��اي خود را گرم 
مي كنند و با آرامش خاطر سفره اي پهن كرده و 

مشغول خوردن مي شوند. 
خودم هم چند روز پيش ب��راي كاري به تهران 
آمدم با اين كه براي مسافر روزه واجب نيست و به 
دليل سفر طولاني خيلي تشنه بودم اما راستش 
از ماه رمضان خجالت مي كشيدم تا چيزي بنوشم 
تا اين كه درب حس��ينيه اي را زدم ك��ه به دور از 
ديگران، بتوانم  گلويي تر كنم. آن روز در خيابان 
ناصرخسرو با كمال تعجب تعداد زيادي، بي محابا 
از ماه رمض��ان دور آبخوري جمع ش��ده بودند و 
با حرص و ول��ع آب خنك مي خوردن��د. به يكي 
از آنها گفتم مگر ماه رمضان نيس��ت؟! گفت هوا 
گرمه، تحمل روزه ندارم. گفتم حداقل مي شود به 
دور از نگاه روزه داران آب نوشيد! يا خانمي را در 
خيابان ولي عصر ديدم با پوشش هنجارشكنانه اي 
كه داشت به راحتي بدون نگاه روزه داران، بطري 
آب ميوه اش را در خيابان سر مي كشيد. با ديدن 
اين صحن��ه، ناخ��ودآگاه ياد كارگ��ر جواني كه 
وس��ط روز و در گرما بالاي داربس��ت ساختمان 
چند طبقه اي در محله م��ان كار مي كرد افتادم، 
درحالي كه تش��نه و خسته ش��ده بود بالب هاي 
خشك مدام ذكر ياحس��ين يا عباس مي گفت تا 
عطشش را فراموش كند. چند وقت پيش با ربيعه 
)آليس رافائل( زن مسلماني از تانزانيا مصاحبه اي 
داشتم. خاطره اي برايم تعريف كرد كه هرچند تلخ 
اما شيرين بود. او مي گفت: وقتي مسلمان و شيعه 
شدم 17سال بيشتر نداشتم. آن سال ماه رمضان 
وسط تابستان افتاده بود. ش��ما در ايران فكرش 
را هم نمي توانيد بكنيد گرماي تابس��تان تانزانيا 
چقدر داغ و سوزان است آن هم براي نوجواني كه 
بايد روزه هم بگيرد، تازه مجبور بودم مس��لماني 
و روزه  داري ام را از ديگ��ران به خص��وص مادرم 
پنهان كنم زيرا مادر به شدت از مسلمان شدنم 
مي ترسيد. غروب وقتي با حال نزار از مدرسه آمدم 
مادرم متوجه شد كه من غذا نخورده ام و چيزي 
هم با خودم به مدرسه نبرده ام. شك كرد كه من 
مسلمان شده ام. يكي دوساعت به افطار مانده بود 
نوشيدني خنك و غذاي خوشمزه اي برايم آورد 
و گفت بخور. امتناع كردم. گفتم ميل ندارم. آن 
وقت بود كه با كمربند برادرم به جانم افتاد و من را 
خيلي كتك زد. از يك طرف تشنگي و گرسنگي 
توانم را بريده بود و از سوي ديگر ضربه هاي محكم 
كمربند، مادرم مي گف��ت بايد چيزي بخوري اما 
حاضر نبودم شيريني اولين سال روزه  داري ام را از 
دست بدهم. مادرم به قدري من را با كمربند زد كه 
خودش خسته شد و تازه بعد از آن با عصاي گوشه 
اتاق به جانم افتاد. با اين كه تمام بدنم خيلي كبود 
و متورم شده بود و درد مي كرد اما از اين كه روزه ام 

را نشكسته  بودم خوشحال بودم. 
با اين خاطره او منقلب شدم و به ياد سخن معروف 
شهيد بهشتي افتادم كه مي گفت: »بهشت را به 
بها دهند نه به بهانه« چه زيبا دختر نوجواني در 
آفريقا نمي گذارد حك��م و فريضه اي كه به عهده 
گرفته است ضايع شود و به قيمت كتك خوردن 
دم افط��ار آن را حف��ظ مي كن��د، آن وقت اينجا 
عده اي از سر جهالت عمداً يا سهواً حكم خدا را زير 
پا مي گذارند و آن را به شوخي مي گيرند. درست 
است در روزهاي بلند و گرم تابستان، روزه گرفتن 
امتحاني سخت اس��ت به خصوص اين كه مجبور 
به كار در گرما هم باش��يم اما مسلماً اين بهانه اي 
نمي شود تا حكم خدا را زيرپا بگذاريم و سركشي 
علني كنيم. رسول خدا)ص( روزه در گرما را جهاد 
مي داند و براي مؤمنان چه حلاوتي بالاتر از اين 
است كه علاوه بر تمام ثمرات نيكويي كه در ماه 
رمضان نصيبشان مي گردد، اجر جهاد هم به پاي 

آنان نوشته شود.
اي كاش كمي بيشتر حرمت ماه رمضان را حفظ 
كنيم و اگر نمي توانيم يا نمي خواهيم روزه بگيريم 
حداقل آشكارا و جلوي ديگران چيزي نخوريم يا 
ننوشيم. قدر مسلم آنچه از روزه خواري در جامعه 
ش��اهديم تا حدود زيادي به ضعف دستگاه هاي 
فرهنگي و فرهنگساز مربوط است كه نتوانسته اند 
عشق به اسلام و خدا را آن گونه كه بايد در ميان 
جان و روح اين جماعت نهادينه كنند چه آن كه 
اگر اين امر نهادينه گردد ديگر پليس دروني خود 
افراد فعال مي شود و نياز به پليس و جبر بيروني 
نيس��ت. آن وقت اس��ت كه افراد از روزه خواري 
ديگران ن��ه به خاطر به هوس افت��ادن خود بلكه 
به خاطر نافرمانيش��ان از خدا ناراحت مي شوند. 
متأسفيم كه بگوييم در امر فرهنگسازي ضعيف 
بوده ايم. تازه مس��لمانان هميشه مصاديق خوبي 
هستند از افرادي كه خود به حقيقت اسلام دست 
يافتند و با وجود همه مشكلات براي عمل كردن 

به فرمان خدا قدم پيش مي گذارند. 

 يكي براي روزه داري كتك مي خورد
يكي راحت روزه مي خورد

مديريت متمركز مسجد، ضامن جذب جوانان است
گفت وگوي »جوان« با امام جماعت مسجد ائمه بقيع ستارخان

   معصومه طاهري
حجت الاس�لام روح الله افش�ار، از دفت�ر ح�وزه علميه قم اس�ت ك�ه در كنار 
فعاليت ح�وزوي و دين�ي،  در عرص�ه هن�ر صنايع دس�تي هم دس�تي دارد و 
آثار متعددي در رش�ته مش�بك  قرآني خلق كرده اس�ت ام�ا پرداختن به هنر 

مش�بك كاري و خوشنويس�ي، او را از دروس ح�وزه بازنگذاش�ته؛ چنانچ�ه 
درح�ال حاضر كارشناس�ي ارش�د رش�ته تخصصي تفس�ير و علوم ق�رآن را 
دارد و به علوم قرآني فوق العاده مس�لط اس�ت. حجت الاسلام افش�ار تاكنون 
در نمايش�گاه هاي متع�دد داخل�ي و خارج�ي حض�وري فعال داش�ته اس�ت. 


